
CfP: Reading as a Social Practice. An Interdisciplinary Workshop 
 
Berlin, 27-28 March 2026 
 
Organised by Irmtraud Hnilica (Mannheim/Hagen) and Martin Lenz (Hagen) 
 

According to a widespread consensus, we are currently living through a reading crisis. This 
workshop seeks to take a step back from the rhetoric of decline and instead raise the question 
of how reading itself can be conceptualised and approached from different disciplinary 
perspectives, particularly in philosophy and literary studies. To a first approximation, we 
propose that reading is determined not only by texts themselves or by individual readers, but 
mainly by the interactions between readers. We especially invite submissions engaging with 
this claim—whether through historical investigations of reading cultures, theoretical 
reflections on the social dynamics of interpretation, or analyses of contemporary practices in 
both analogue and digital spheres. We explicitly welcome submissions from scholars at all 
career stages. The aim of this international workshop is to spark new collaborations that will 
eventually result in a joint interdisciplinary network devoted to the study of reading as a social 
practice.  

To submit, please email an abstract around 500 words to Martin Lenz (martin.lenz@fernuni-
hagen.de) no later than 31 October 2025. Please use ‘Reading 2026’ as the header of your 
email. The email should contain a short bio of the author‘s details (including position and 
affiliation). We hope to notify you about the outcome by the end of November 2025. 
 
The languages of the workshop are English and German. For each talk, there will be time for a 
30-minute presentation, with about another 15 minutes for discussion. Upon acceptance, we 
grant reimbursement of accommodation and travel expenses.  
 
*** 
 
CfP: Lesen als soziale Praxis. Interdisziplinärer Workshop 
 
Berlin, 27./28. März 2026 
 
Organisiert von Irmtraud Hnilica (Mannheim/Hagen) und Martin Lenz (Hagen) 
 
Einem weitverbreiteten Konsens zufolge erleben wir derzeit eine Lesekrise. Dieser Workshop 
möchte einen Schritt zurücktreten von der Rhetorik des Niedergangs und stattdessen die Frage 
stellen, wie Lesen selbst konzeptualisiert und aus verschiedenen disziplinären Perspektiven – 
insbesondere in der Philosophie und Literaturwissenschaft – betrachtet werden kann. In einer 
ersten Annäherung schlagen wir vor, dass Lesen nicht nur durch die Texte selbst oder durch 
individuelle Leser*innen bestimmt wird, sondern maßgeblich durch die Interaktionen zwischen 
Leser*innen. Wir freuen uns auf Beiträge, die sich mit dieser These auseinandersetzen – sei es 
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durch historische Explorationen von Lesekulturen, theoretische Reflexionen über die sozialen 
Dynamiken der Interpretation oder durch Analysen zeitgenössischer Praktiken in analogen wie 
digitalen Räumen. Explizit erwünscht sind Einreichungen von Wissenschaftler*innen aller 
Karrierestufen. Ziel dieses internationalen Workshops ist es, neue Kooperationen anzustoßen, 
die in ein gemeinsames interdisziplinäres Netzwerk zum Lesen als sozialer Praxis münden sol-
len. 
 
Bitte senden Sie ein Abstract von ca. 500 Wörtern bis spätestens 31. Oktober 2025 per E-Mail 
an Martin Lenz (martin.lenz@fernuni-hagen.de). Verwenden Sie als Betreff Ihrer E-Mail bitte: 
Reading 2026. Bitte ergänzen Sie Ihr Abstract durch eine akademische Kurzbio mit Angaben 
zu Position und Institution. Wir hoffen, bis spätestens Ende November 2025 Rückmeldung 
geben zu können.  
 
Workshopsprachen sind deutsch und englisch. Vorgesehen sind 30 Minuten Vortrag und je 15 
Minuten Diskussion. Fahrt- und Übernachtungskosten werden übernommen. 
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